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張一彬 
副教授 

學歷 

美國德州大學達拉斯分校公共政策與政治經濟博士 

 

經歷 

淡江大學公共行政學系副教授 （2021 年 8 月～迄今） 

淡江大學公共行政學系助理教授 （2017 年 8 月～2021 年 7 月） 

東吳大學政治系博士後研究員（2015 年 8 月～2017 年 7 月） 

東吳大學政治系兼任助理教授（2014 年 8 月～2017 年 7 月） 

台北市立大學教育系兼任助理教授（2016） 

 

專業領域 

政治經濟學（經濟成長與重分配政治） 

政策科學（政策分析、社會政策） 

政治行為（社會正義實證研究、政治參與） 

方法論（研究方法、結構方程式與多層次分析、時間序列分析） 

 

期刊論文 

1. 張一彬，2023，〈政黨動態與經濟不平等：以1978-2020台灣收入不平等為例〉，《台灣

政治學刊》，27（1）：forthcoming. 【TSSCI, Scopus】 

 

2. Ching-Hsing Wang, Tsong-Jyi Lin, Yi-ching Hsiao, Yi-Bin Chang & Dennis Lu Chung Weng. 

2022. “Political Trust and Attitudes toward Civil Disobedience: Evidence from Taiwan.” 

Democratization, 29(7), 1346-1366. DOI: 10.1080/13510347.2022.2056592. 【 SSCI, 

Ranking: 38/187 Political Science, Scopus】 

 

3. Chang, Yi-Bin, Ching-Hsing Wang, and Dennis L.C. Weng. 2021. “Personality Traits and the 

Propensity to Protest: A Cross-National Analysis.” Asian Journal of Political Science, 29(1) :22-

41. DOI:10.1080/02185377.2020.1814365. 【ESCI, Scopus】 

 

4. Wang, C.H., T.J. Lin, D.LC. Weng, Yi-Bin Chang. 2020. “Personality Traits and Individual 

Attitudes Toward Same-Sex Marriage: Evidence from Taiwan.” Sexuality Research and Social 

Policy, 17(3):524-540.  【SSCI】 

 

5. 林聰吉、張一彬、黃妍甄，2020，〈政治興趣、網路政治參與以及傳統政治參與〉，

《東吳政治學報》，38(1)：113-161。【TSSCI】 

 

6. 黃秀端、吳俊德、張一彬、林瓊珠，2020，〈政治知識的面向與政治參與的類型〉，

《政治科學論叢》，84：1-38。科技部：104-2410-H-031-026-MY3。【TSSCI】 

 

7. 林瓊珠、張一彬、黃秀端、吳俊德，2019，〈題型設計效應：以政治知識為例〉，《調

查研究--方法與應用》，43：7-44。科技部：104-2410-H-031-026-MY3。【TSSCI】 
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8. 張一彬，2019，〈世代之間的正義與分配：年齡與經濟世代對薪資公平正義認知〉，

《台灣政治學刊》，23(1)：103-158。科技部：107-2410-H-032-002-MY2。【TSSCI, Scopus】 

 

9. Jun-deh Wu, Yi-Bin Chang. 2017. “Who Protests and Why? The Impact of Socio-economic 

Status on Protest Participation in Taiwan.” Warsaw Forum of Economic Sociology, 8：2(16), 

47-74. 【Peer Review】 

 

10. Yi-Bin Chang. 2017. “Economic Change and the Structure of Opportunity for the Low-educated 

Workers in Taiwan.” Warsaw Forum of Economic Sociology, 8：1(15), 87-107. 【Peer 

Review】 

 

11. Wei-Ning Wu, Chih-Wei Wang, Yi-Bin Chang. 2017. “Public Service Users' Behavior, Perceived 

Service Satisfaction, and Citizens' Attitudes toward Public Service Budgets Cuts.” International 

Review of Management and Business Research, 6(1), 57-67. 【Peer Review】 

 

12. 張一彬，2015，〈經驗正義評價與社會不平等認知：運用正義評價函數檢視台灣社會不

正義的情況〉，《台灣人權學刊》，3(2), 83-105。 【雙向匿名審查】 

 

研討會論文  

1. 張一彬，2021，〈政黨動態與經濟不平等：1978-2020 台灣收入不平等為例〉，2021 年台

灣政治學會年會「後疫情下的國際秩序與民主挑戰」國際學術研討會 ，台中：中興大學。 

 

2. Yi-Bin Chang, Tsong-jyi Lin. 2020. “Personality Traits and Party 

Identification: Evidence from Taiwan.” 日本選舉學會年會暨國際學術研討會， 

日本高知工科大學。 

 

3. 陳友健、張一彬，2019，〈影響韓國瑜支持度變化趨勢之潛在因素:以 2020 總統競選期

間為例〉2019 年台灣政治學會年會「社群媒體時代的政治學：新資訊社會中的台灣民主」

國際學術研討會 ，嘉義：中正大學。 

  

4. 張一彬、林瓊珠、黃秀端、吳俊德，2018，〈政治知識量表的效度分析：以女性視角下

的問卷設計為例〉，2018 年台灣政治學會年會「變動中的大國關係與民主治理」國際學

術研討會 ，宜蘭：淡江大學蘭陽校園。 

  

5. 張一彬、林瓊珠、黃秀端、吳俊德，2017，〈猜題行為與政治知識：大學生資料分析〉，

台灣政治學會年會暨民主成長與民主赤字：台灣解嚴三十年的省思國際學術研討會，台

北：政治大學。科技部：104-2410-H-031-026-MY3 

 

6. 張一彬，2017，〈世代之間的正義與分配：年齡與經濟世代對薪資正義的認知〉，琢玉

計畫：學術新秀論文出版精進工作坊，台北：國立政治大學。 
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7. 林瓊珠、張一彬、黃秀端、吳俊德，2017，〈台灣民眾政治知識在開放式和封閉試題目

測量下的答題差異〉，改革與公民意識學術研討會，台北：中研院人社中心政治思想研

究專題中心。 

 

8. Yi-Bin Chang. 2017. “Economic Change and the Structure of Opportunity for Low-educated 

Workers in Taiwan.” International Conference on “The Role of Human Rights Research: Current 

Challenges and Future Opportunities”, University of Padova, Italy. 

 

9. Yi-Bin Chang, Dennis L.C. Weng, and Ching-Hsing Wang. 2017. “Personality Traits and the 

Propensity to Protest: A Cross-National Analysis.” the 75th Annual Midwest Political Science 

Association (MPSA) Conference, Chicago, IL, USA. 

  

10. Yi-Bin Chang, Ching-Hsing Wang. 2016. “The Effects of Egalitarianism and Humanitarianism 

on Support for Social Welfare Policy: A Comparison of Four East Asian Countries.” 74th Annual 

Midwest Political Science Association (MPSA) Conference, Chicago, Illinois – USA. 

  

11. 吳俊德、張一彬，2016，〈社會經濟地位對於非常態性政治參與之影響〉，中國政治學

會國際學術研討會，臺灣，花蓮：東華大學。  

 

12. 張一彬，2016，〈分配正義的世代觀點：交叉分類隨機效果模型的應用 〉，中國政治學

會國際學術研討會，臺灣，花蓮：東華大學。  

 

13. 黃秀端、吳俊德、張一彬、林瓊珠，2016，〈政治知識的類型與政治參與〉，中國政治

學會國際學術研討會，臺灣，花蓮：東華大學。 

 

14. Ching-Hsing Wang. Yi-Bin Chang. Cong Huang. 2015. “Hispanic Population Growth and 

Welfare Spending: Evidence from California and Texas.” the 73rd Annual Midwest Political 

Science Association (MPSA) Conference, Chicago, IL, U.S.A. 

 

15. Yi-Bin Chang. Ching-Hsing Wang. 2015. “Political Trust, Justice Beliefs, and Attitudes toward 

Redistribution in East Asian Countries.” Southern Political Science Association annual meeting, 

New Orleans, LA, U.S.A. 

 

16. 吳俊德、張一彬，2015，〈誰去抗議？為何抗議？：台灣民眾的社會經濟地位對其參與

抗議活動之影響〉，2015 年台灣政治學會年會，金門：國立金門大學。  

 

17. 張一彬，2015，〈台灣民眾對合理薪資的正義認知:多層次年齡世代模型〉，公民意識與

世代正義學術研討會，台北，台灣：中央研究院人文社會科學研究中心。  
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18. Yi-Bin Chang. 2014. “Value Orientations, Political Trust, Justice 

Beliefs, and Support for Redistribution in the United States.” 台灣政治

學會年會：台北，台灣：台灣大學。 

 

19. Tso, Yi-En. Wei-Ning Wu. Yi-Bin Chang. 2014. “Exploring the Determinants of Emergency 

Service Collaboration.” the 72nd Annual Midwest Political Science Association (MPSA) 

Conference, Chicago, IL, U.S.A. 

  

20. Yi-Bin Chang. Wei-Ning Wu. 2014. “Are Frequent Users of Public Services More Likely to 

Support Service Budget?: Perceived Service Performance and Citizens’ Attitudes Toward Service 

Budget.” the 72nd Annual Midwest Political Science Association (MPSA) Conference, Chicago, 

IL, U.S.A. 

  

21. Yi-Bin Chang. 2013. Personal Value Orientations and Redistribution: Why Do People Not 

Support Redistribution Even If They Are Suffering From Economic Distress?. the 71st Annual 

Midwest Political Science Association (MPSA) Conference, Chicago, IL, U.S.A. 

 

22. Yi-Bin Chang. 2013. The Influence of Personal Value Orientations on Redistributive Beliefs and 

Behavior. Southern Political Science Association Annual Meeting, Orlando, FL, U.S.A.  

 

23. Dennis L.C. Weng. Yi-Bin Chang. 2012. “Does electoral system matter on incumbency advantage? 

The case of Taiwan’s legislative elections reform.” American Political Science Association 

Annual Meeting, New Orleans, LA, U.S.A. 

  

24. Yi-Bin Chang. 2011. “Differentials in Redistribution: Do the Poor Benefit More From Social 

Programs in Democracies?” the 69th Annual Midwest Political Science Association (MPSA) 

Conference, Chicago, IL, U.S.A.  

 

25. Yi-Bin Chang. 2010. “State Capacity and Civil Conflicts: A Carrot or A Stick.” Southwestern 

Social Science Association Annual Meeting, Houston, TX, U.S.A. 

  

研究計畫  

1. 臺灣收入不平等的政治：1978-2020。【計畫主持人】。國科會研究計畫（MOST 111-

2410-H-032-028-MY2）。2022.08.01~2024.07.31. 

 

2. 薪資公平認知對政治參與的影響：一個經驗正義分析的取徑。【計畫主持人】。科技部

研究計畫（MOST 107-2410-H-032-002-MY2）。2018.08.01~2021.07.31.  

 

 

學術獎助 

● 科技部延攬科技人才博士後研究補助，2015~2016，2016~2017 
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更新: 2023/11/29 
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Yi-Bin Chang 

Associate Professor 

 

Education: 
Ph.D. in Public Policy and Political Economy, University of Texas at Dallas 

Work Experiences: 
Associate Professor, Department of Public Administration, Tamkang University at New Taipei City, 

2021.08 ~ present 

Assistant Professor, Department of Public Administration, Tamkang University at New Taipei City, 

2017.08 ~ 2021.07 

Post-Doctoral Fellow, Department of Political Science, Soochow University at Taipei, 2015.08 ~ 

2017.07. 

Adjunct Assistant Professor, Department of Political Science, Soochow University at Taipei, 2014.08 

~ 2017.07. 

Adjunct Assistant Professor, Department of Education, University of Taipei, 2016. 

Research Specialty: 
Political Economy (Politics of Growth and Redistribution) 

Policy Science (Policy Analysis, Social Policy) 

Mass Political Behavior (Empirical Social Justice, Political Participation) 

Methodology (Research Design, Structure Equation and Multilevel Modeling, Time Series Analysis) 

 

Publications: 
(A) Journal Articles: 

1. Chang, Yi-Bin. 2023. “Party Dynamics and Economic Inequality in Taiwan, 1978-2020.” 

Taiwanese Political Science Review [台灣政治學刊] 27(1): forthcoming. 【TSSCI, Scopus】 

 

2. Ching-Hsing Wang, Tsong-Jyi Lin, Yi-ching Hsiao, Yi-Bin Chang & Dennis Lu Chung Weng. 

2022. “Political Trust and Attitudes toward Civil Disobedience: Evidence from Taiwan.” 

Democratization, 29(7), 1346-1366. DOI: 10.1080/13510347.2022.2056592. 【 SSCI, 

Ranking: 38/187 Political Science, Scopus】 

 

3. Chang, Yi-Bin, Ching-Hsing Wang, and Dennis L.C. Weng. 2021. “Personality Traits and the 

Propensity to Protest: A Cross-National Analysis.” Asian Journal of Political Science, 29(1) :22-

41. DOI:10.1080/02185377.2020.1814365. 【ESCI, Scopus】 

 

4. Wang, CH., Lin, T., Weng, D.LC., and Yi-Bin Chang. 2020. “Personality Traits and Individual 

Attitudes Toward Same-Sex Marriage: Evidence from Taiwan.” Sexuality Research and Socical 

Policy, 17(3):524-540.  【SSCI】 

 

5. Lin, T, Yi-Bin Chang, and Y. Huang. 2020. “Political Interest, Online Political Participation, and 

Conventional Political Participation.” Soochow Journal of Political Science [東吳政治學報], 
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38(1):113-161. 【TSSCI】 

 

6. Hawang, Shiow-Duan, Jun-deh Wu, Yi-Bin Chang, and Chiung-Chu Lin. 2020. “Dimensions of 

Political Knowledge and Types of Political Participation.” Taiwanese Journal of Political Science 

[政治科學論叢], 84:1-38. 【TSSCI】 

 

7. Lin, Chiung-Chu, Yi-Bin Chang, Shiow-Duan Hawang, and Jun-deh Wu. 2019. “The Effect of 

Questionnaire Design: the Management of Political Knowledge.” Survey Research-Method and 

Application [調查研究—方法與應用], 43: 7-44. 【TSSCI】 

 

8. Chang, Yi-Bin. 2019. “Justice and Redistribution among Cohorts: The Perception of the Age and 

Economic Cohorts toward Just Earning,” Taiwanese Political Science Review [台灣政治學刊], 

23(1):103-158. 【TSSCI, Scopus】 

 

9. Wu, Jun-deh and Yi-Bin Chang. 2017. “Who Protests and Why? The Impact of Socio-economic 

Status on Protest Participation in Taiwan,” Warsaw Forum of Economic Sociology, 8：2(16), 47-

74. 2. 【Peer Review】 

 

10. Chang, Yi-Bin. 2017. “Economic Change and the Structure of Opportunity for the Low-educated 

Workers in Taiwan,” Warsaw Forum of Economic Sociology, 8：1(15), 87-107. 【Peer Review】 

 

11. Wu, Wei-Ning, Chih-Wei Wang, Yi-Bin Chang. 2017. Public Service Users' Behavior, Perceived 

Service Satisfaction, and Citizens' Attitudes toward Public Service Budgets Cuts. International 

Review of Management and Business Research, 6(1), 57-67. 【Peer Review】 

 

12. Chang, Yi-Bin. 2015. ”Empirical Justice Evaluation and the Perception of Social Inequality: 

Application of the Justice Evaluation Function to the Case of Taiwan.” Taiwan Human Rights 

Journal [台灣人權學刊] 3(2), 83-105. 【Peer Review】 

 

(B) Others: 

1. Yi-Bin Chang. 2016. “[Myanmar General Election Observation Report, 2015] To Acquire a 

Knowledge of Democracy and to Practice Democracy in Daily Life.” Taiwan Human Rights 

Journal [台灣人權學刊] 3(3), 107-111. 

 

2. Theodore Orlin, Mab Huang, James Seymour, Yi-bin Chang, and Jessie Yeh. 2007. Human 

Rights Dictionary. [人權字典] Taipei: Ministry of Education. 

 

(C) Conference / Workshop Papers: 

1. Yi-Bin Chang. 2021. “Party Dynamics and Economic Inequality: Income Inequality in Taiwan, 

1978-2020.  Taiwan Political Science Association Annual Meeting, National Chung Hsing 

University, Taichung。(in Chinese) 

 

2. Yi-Bin Chang, Tsong-jyi Lin. 2020. “Personality Traits and Party Identification: Evidence from 
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Taiwan.” Japanese Election Study Association Meeting and International Conference, Kochi 

University of Technology, Kochi, Japan. 

 

3. Yi-Bin Chang (2017, Nov). Economic Change and the Structure of Opportunity for Low-

educated Workers in Taiwan. International Conference on“The Role of Human Rights 

Research: Current Challenges and Future Opportunities”, University of Padova, Italy.  

 

4. Yi-Bin Chang, Dennis L.C. Weng, and Ching-Hsing Wang. 2017. “Personality Traits and the 

Propensity to Protest: A Cross-National Analysis.” the 75th Annual Midwest Political Science 

Association (MPSA) Conference, Chicago, IL, USA.  

 

5. Yi-Bin Chang, Ching-Hsing Wang. 2016. “The Effects of Egalitarianism and Humanitarianism 

on Support for Social Welfare Policy: A Comparison of Four East Asian Countries.” 74th 

Annual Midwest Political Science Association (MPSA) Conference, Chicago, Illinois – USA. 

  

6. Ching-Hsing Wang. Yi-Bin Chang. Cong Huang. 2015. “Hispanic Population Growth and 

Welfare Spending: Evidence from California and Texas.” the 73rd Annual Midwest Political 

Science Association (MPSA) Conference, Chicago, IL, U.S.A. 

 

7. Yi-Bin Chang. Ching-Hsing Wang. 2015. “Political Trust, Justice Beliefs, and Attitudes toward 

Redistribution in East Asian Countries.” Southern Political Science Association Annual 

Meeting, New Orleans, LA, U.S.A.  

8. Yi-Bin Chang. 2014. “Value Orientations, Political Trust, Justice Beliefs, and Support for 

Redistribution in the United States.” Taiwan Political Science Association Annual Meeting, 

Taipei, Taiwan.  

 

9. Tso, Yi-En. Wei-Ning Wu. Yi-Bin Chang. 2014. “Exploring the Determinants of Emergency 

Service Collaboration.” the 72nd Annual Midwest Political Science Association (MPSA) 

Conference, Chicago, IL, U.S.A. 

 

10. Yi-Bin Chang. Wei-Ning Wu. 2014. “Are Frequent Users of Public Services More Likely to 

Support Service Budget?: Perceived Service Performance and Citizens’ Attitudes Toward 

Service Budget.” the 72nd Annual Midwest Political Science Association (MPSA) Conference, 

Chicago, IL, U.S.A.  

 

11. Yi-Bin Chang. 2013. “Personal Value Orientations and Redistribution: Why Do People Not 

Support Redistribution Even If They Are Suffering from Economic Distress?” the 71st Annual 

Midwest Political Science Association (MPSA) Conference, Chicago, IL, U.S.A.  

 

12. Yi-Bin Chang. 2013. “The Influence of Personal Value Orientations on Redistributive Beliefs 

and Behavior.” Southern Political Science Association Annual Meeting, Orlando, FL, U.S.A.  

 

13. Dennis L.C. Weng. Yi-Bin Chang. 2012. “Does Electoral System Matter on Incumbency 

Advantage? The Case of Taiwan’s Legislative Elections Reform.” American Political Science 

Association Annual Meeting, New Orleans, LA, U.S.A. 

 

14. Yi-Bin Chang. 2011. “Differentials in Redistribution: Do the Poor Benefit More From Social 

Programs in Democracies?” the 69th Annual Midwest Political Science Association (MPSA) 
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Conference, Chicago, IL, U.S.A.  

 

15. Yi-Bin Chang. 2010. “State Capacity and Civil Conflicts: A Carrot or A Stick.” Southwestern 

Social Science Association Annual Meeting, Houston, TX, U.S.A. 

 

16. Chen, Y. and Yi-Bin Chang. 2019. “The determinants of the Approval of Han Kuo-yu: a Case 

Study of 2020 Taiwan Presidential Campaign.” 2019 Taiwan Political Science Association 

Annual Meeting and International Conference, Chiayi: National Chung Cheng University. 

 

17. Yi-Bin Chang, Chiung-Chu Lin, Shiow-Duan Hawang, Jun-deh Wu. 2018. “Validity of a New 

Political Knowledge Scale: Questionnaire Design based on the Female Perspective, 2018 

Taiwan Political Science Association Annual Meeting and International Conference, Yilan: 

Tamkang University Lanyang campus.  

 

18. Yi-Bin Chang, Chiung-Chu Lin, Shiow-Duan Hawang, Jun-deh Wu. 2017. “Guess and Political 

Knowledge: Analysis of College Students’ Behavior”。Taiwan Political Science Association 

Annual Meeting, NCCU, Taipei。 

 

19. Chiung-Chu Lin, Yi-Bin Chang, Shiow-Duan Hawang, Jun-deh Wu. 2017. “The Effect of 

Using Different Types of Questionnaire in Measuring Political Knowledge : How Do the Mass 

Answer Multiple-choice and Open-end Questions in Taiwan?” Conference on Reform and 

Civic Consciousness, Research Center for Humanities and Social Sciences, Academia Sinica. 

 

20. Yi-Bin Chang. 2017. “Justice and Redistribution between Cohorts: Perception of Age Groups 

and Economic Cohorts on Social Justice toward Income.” Workshop on Jade Project: the 

Enhancement of Published Potential Academic Papers, Taipei: NCCU. (in Chinese) 

 

21. Jun-deh Wu and Yi-Bin Chang. 2016. “The Influence of Socio-Economic Status on 

Unconventional Political Participation.” Chinese Association of Political Science Annual 

Meeting, Hualien, Taiwan. (in Chinese)  

 

22. Yi-Bin Chang. 2016. “Generational Perspective of Distributive Justice: Application of Cross-

classified Random Effects Models.” Chinese Association of Political Science Annual Meeting, 

Hualien, Taiwan. (in Chinese)  

 

23. Hawang, Shiow-Duan, Jun-deh Wu, Yi-Bin Chang, Chiung-Chu Lin. 2016. “Types of Political 

Knowledge and Political Participation.” Chinese Association of Political Science Annual 

Meeting, Hualien, Taiwan. (in Chinese) 

 

24. Jun-deh Wu and Yi-Bin Chang. 2015. “Who Protests? Why Protests?: The Effects of Taiwanese 

Socio-Economic Status on Protest Participation.” Taiwan Political Science Association Annual 

Meeting, Kinmen, Taiwan. (in Chinese) 

 

25. Yi-Bin Chang. 2015. “Taiwan People’s Perception of Justice toward Income: Multilevel Age-

Cohort Model.” Conference on Civic Consciousness and Generation Justice. Taipei: Academia 

Sinica. (in Chinese) 
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Principal Investigator of Research Projects: 
1. Politics of Income Inequality in Taiwan: 1978-2020(1/2). (MOST 111-2410-H-032-028-MY2). 

2022.08.01~2023.07.31.  

 

 

2. The Effects of Perceptions of Just Earning on Political Participation: An Approach of Empirical 

Justice Study. (MOST 107-2410-H-032-002-MY2). 2018.08.01~2020.07.31.  

 

Fellowships/Awards: 

● Post-Doctoral Fellowship, Ministry of Science and Technology, Taiwan, 2015-2016，2016-

2017. 

● The Dr. Anson L. Clark Presidential Scholarship, University of Texas at Dallas, 2010. 

● EPPS Graduate Award, University of Texas at Dallas, 2010. 

Update: 2023/11/29 


